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Rubrika Prostor pro přináší zajímavý roz-
hovor s  Ladislavem Jirákem, který pár 
dní před koncem loňského roku oslavil 
100. narozeniny. A díky tomu, že je nej-
starším občanem obce, přinášíme vám
v článku jeho osobní vzpomínky, obsa-
hující spoustu zajímavých informací jak
z historie Vestec, tak rodiny Jirákových.

Příležitostí k tomu se potkat budeme mít 
i  v  letošním roce spoustu, tak si neza-
pomeňte poznamenat data konání akcí, 
která najdete v přehledu kulturního pro-
gramu na letošní rok.

Ale nejsou to jen společenské akce, kde 
se můžete potkat se svými sousedy. 
Jednou z nových možností je komunitní 
zahrada, o které píše v  rubrice Z obce 
Roman Fritschka.

Editorial

Vážení čtenáři,

vstoupili jsme do roku 2024, který 
je mimo jiné již třetím rokem, kdy 
obec upustila od výběru poplatku 
za odvoz a likvidaci komunálního 
odpadu pro občany obce Vestec. 
V rámci provozu systému sběru 
odpadů mají také občané a vlastníci 
nemovitostí k dispozici sběrný dvůr, 
využívejte ho tedy prosím, místo 
odkládání odpadu po obci.

René Tůma
místostarosta obce

Další aktivitou, při které se můžeme po-
tkávat, je sport, sdružený pod hlavičkou 
TJ Viktoria Vestec. Zkusíme vám každý 
měsíc přinést článek z některého z oddí-
lů, v lednovém čísle si tak můžete přečíst 
o SYMPAtických mažoretkách z naší Vik-
torky.

A je toho mnohem víc, ať už se týká ob-
sahu listů nebo plánů obce na rok 2024, 
se kterými vás budeme postupně sezna-
movat jak na stránkách listů, tak na FB, 
Instagramu nebo webu obce.

René Tůma
místostarosta obce



PŘIHLAŠUJTE SE NA: 
WWW.KERAMISTA.CZ 
JOTH@SEZNAM.CZ
+420 737 926 633
CENA: DĚTI 2 900 KČ
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Informace ze zasedání 

Zastupitelstva obce Vestec

Dne 13. 12. 2023 se uskutečnilo v pořadí 7. 
zasedání Zastupitelstva obce Vestec v tomto 
volebním období. Naše zastupitelstvo na tomto 
zasedání mimo jiné: 

• schválilo rozpočet obce pro rok 2024
s příjmy ve výši 111,193 mil. Kč a s výdaji ve
výši 141,427 mil. Kč. V rámci projednávání
tohoto bodu byly zodpovězeny dotazy
členů zastupitelstva a  veřejnosti týkající
se zejména probíhajících a nebo pláno-
vaných investičních akcí obce,

• schválilo střednědobý výhled rozpočtu
obce pro roky 2024 až 2026,

• schválilo Patronátní prohlášení v  sou-
vislosti s  kontokorentním úvěrem Tech-
nických služeb Dolnobřežanska, s.r.o.
u České spořitelny. Obec tímto prohláše-
ním garantuje svůj vztah vůči společnos-
ti, jejímž je spoluvlastníkem,

• schválilo odměny za výkon funkce ne-
uvolněných členů ZO, a  to dle zákona
o obcích, s platností od 1. 1. 2024,

• schválilo obecně závaznou vyhlášku
obce Vestec č. 1/2023, kterou se stano-
vuje místní poplatek za užívání veřejného
prostranství. Změna nastává v  grafi cké
příloze OZV. Tato příloha defi nuje pro-
stranství, na kterých je zpoplatněn jejich

zábor. Jedním z cílů vyhlášky je zabránit 
výskytu nelegálních reklamních billboar-
dů podél ulic v obci. Obec připravuje zve-
řejnění všech platných OZV v konsolido-
vaném (aktuálním) znění tak, aby to bylo 
pro občany přehlednější,

• schválilo koupi pozemku za symbo-
lickou cenu 1 Kč/m² od spol. STAVING
Olomouc, s.r.o. Jedná se o pozemek pod
komunikací v ulici U Hrubých. Schválená
kupní smlouva ruší původní kupní smlou-
vu z roku 2022, která nebyla Katastrálním 
úřadem vložena z  důvodu neoddělení
části pozemku. Nyní je pozemek kupo-
ván obcí jako celek,

• schválilo darovací smlouvy na pozemky
pod komunikacemi a veřejným prostran-
stvím v  obci. Od soukromých vlastníků
(fyzické osoby a  spol. STAVING Olo-
mouc, s.r.o.) tímto získává obec do svého
vlastnictví další pozemky (resp. podíly
v pozemcích), a to v ulicích Vestecká, Na
Spojce, Průběžná, Na Suchých a Okružní,

• schválilo koupi pozemků za symbolic-
kou celkovou cenu 1 tis. Kč. od společ-
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nosti Slovanka Development s.r.o. Jedná 
se o  pozemky pod veřejným prostran-
stvím v ulici U Strouhy,

• schválilo rozpočtové opatření, kterým
se snižují rozpočtové příjmy roku 2023
o částku 3,785 mil. Kč a výdaje se snižují
o částku 30,585 mil. Kč.

U rozpočtových daňových příjmů jde ze-
jména o snížení o příjem z daně z tech-
nických her a o navýšení z daně z příjmu 
právnických osob, dále z daně z příjmu 
fyzických osob a z daně z nemovitosti dle 
skutečnosti. U nedaňových příjmů jde ze-
jména o navýšení za úroky z vkladového 
účtu.

U rozpočtových výdajů jde jednak o běž-
né výdaje, kde došlo k celkovému sníženi 
o 810 tis. Kč, a to zejména vlivem snížení
objemu mzdových nákladů oproti schvá-
lenému rozpočtu. Došlo také k  dílčímu
navýšení některých běžných výdajů, a to
např. z důvodu navýšení cen za svoz od-
padu a právní služby a nebo za opravu
traktoru a  kácení stromů odbornou fi r-
mou.

V  rámci kapitálových výdajů (investice) 
jde o snížení o celkovou částku 30,585 
mil. Kč kde dochází ke snížení výdajů ze-
jména z důvodu posunu realizace někte-
rých dlouhodobě plánovaných investic 
na rok 2024. Jde především o  pořízení 
nové hasičské techniky (cisternové auto-
mobilové stříkačky), která bude dodána 

až na jaře roku 2024, ale také jde o reali-
zaci staveb, u kterých nemáme k dispozi-
ci buďto platné stavební povolení a nebo 
např. souhlasy vlastníků dotčených po-
zemků. U řady doposud nerealizovaných 
staveb nadále probíhá projektová přípra-
va tak, aby mohly být tyto stavby včas 
zahájeny.

V rámci bodu diskuse bylo zmíněno např. 
doplnění vestecké kroniky na webu obce 
a  také diskutováno zveřejňování územ-
ních studií pro rozvojové lokality. Proběh-
la také diskuse o  záměru vybudování 
sušárny kalů naproti stávajícímu objektu 
ČOV, přičemž o využití této sušárny mají 
zájem i další obce v rámci regionu, které 
jsou ochotny výstavbu i spolufi nancovat. 
Byl také zmíněn dlouhodobý zájem obce 
na odkoupení objektu servisu pro ná-
kladní vozidla na Vestecké ul. (Tradimex), 
přičemž jednání s  vlastníkem proběhlo, 
ale prozatím bez dohody.

Pokud máte zájem o podrobné informa-
ce ze zasedání Zastupitelstva obce Ves-
tec, tak kompletní zápisy, audiozáznamy, 
usnesení, nebo detailní rozpočet (vč. 
rozpočtových opatření) naleznete na in-
ternetových stránkách obce, stejně jako 
všechny uzavřené smlouvy.

Příští řádné zasedání Zastupitelstva obce 
Vestec se uskuteční dne 24. 01. 2024.

Ing. Roman Fritschka
člen Zastupitelstva obce
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Akce 2024

Masopust sobota 17. 2. 2024
Čarodějnice úterý 30. 4. 2024
Vítání občánků neděle 19. 5. 2024
Den dětí + Den sousedů sobota 1. 6. 2024
Rozloučení s létem sobota 31. 8. 2024
Dýňohraní + halloween sobota 26. 10. 2024
Rozsvícení stromu sobota 30. 11. 2024
Betlémské světlo pondělí 23. 12. 2024

Sociální program 

Akce 2024
I  pro letošní rok chystá obec Vestec 
řadu zajímavých akcí, jejichž předběž-
ný kalendář přinášíme níže. Nejen naši 
občané, ale i sousedé z okolních vesnic 

Také v roce 2024 mohou občané nebo 
cizinci ze zemí EU s trvalým pobytem 
v obci žádat o příspěvek na bydlení/ 
příspěvek na dítě/ příspěvek pro se-
niory. Žádosti je možné podávat od 

2. 1. 2024 do 30. 9. 2024 osobně 
v podatelně obecního úřadu (po pro-
kázání totožnosti a TP žadatele), dato-
vou schránkou žadatele nebo poštou 
na adresu obecního úřadu Vestec, 
Vestecká 3, v případě, že bude žádost 
opatřena ověřeným podpisem žada-
tele. Formuláře žádostí jsou k  dis-

pozici v  podatelně nebo na webu 

vestec.cz/formulare. Připomínáme, 
že každý rok je nutné podat novou 

a známí se tedy určitě mají na co těšit. 
Za obec můžeme slíbit, že akce budou 
opět o něco zajímavější a doufáme, že 
účast bude ještě hojnější.

žádost. Úplné znění pravidel sociál-
ního programu najdete na vestec.cz/
socialni-program-obce.

https://vestec.cz/formulare
https://vestec.cz/socialni-program-obce
https://vestec.cz/socialni-program-obce
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Poplatník První čipovaný 

pes

Další čipovaný 

pes

Držitel psa 1 000 Kč 1 500 Kč
Držitel psa starší 65 let 200 Kč 300 Kč
Držitel ZPT, ZTP/P osvobozen od poplatku
Držitel psa převzatého z útulku 
provozovaného ve Vestci

osvobozen od poplatku na dobu 
2 let o převzetí psa

Místní poplatky 2024

Rada obce Vestec schválila dne 
11. 12. 2023 výši ceny pro vodné 
a stočné pro rok 2024.

Poplatek ze psů

Platí povinnost poplatníka nahlásit 
psa staršího 3 měsíců a také všech-
ny změny údajů nejpozději do 15 dnů 
od okamžiku, kdy tyto změny nasta-
ly. Více informací můžete získat na 
tel.: 313 035 502.

Poplatek za psa lze platit v  ho-
tovosti či platební kartou v  po-
datelně obecního úřadu nebo 
bankovním převodem na účet vedený 
u  ČS: 0388054389/0800 nebo 
KB: 107-2845800287/0100, jako VS 

Ani v roce 2024 nebudou občané platit 
žádné poplatky za svoz komunální-
ho odpadu. 

Věškeré informace a  podmínky 
naleznete na webu obce v  záložce 
Místní poplatky.

Pro občany je cena vodného ve výši 
44,80 Kč včetně DPH a cena stočného 

ve výši 68,52 Kč včetně DPH.

uvádějte u  rodinných domů číslo 

popisné (např. VS: 141), u  bytových 

domů VS ve tvaru: číslo bytu 00000 

č.p. (např. VS: 0500000375 pro byt 
č.5 v č.p. 375); do poznámky pro pří-
jemce napište své příjmení a  účel 
platby (např. Novák – pes).

Poplatky jsou splatné do 31. 3. 2024. 

Neuhrazení poplatku ve stanovené 
lhůtě může být důvodem k  zamítnutí 
žádosti o příspěvek na bydlení v rámci 
sociálního programu obce Vestec.

Ceny pro vodné a stočné pro rok 2024

https://vestec.cz/zivotni-situace/mistni-poplatky/
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Komunitní zahrada 
Vestec se otevře 
už na jaře
V loňském červnovém čísle Vesteckých listů jste si 
mohli přečíst prvotní informace o záměru vybudovat 
u nás ve Vestci komunitní (sdílenou) zahradu pro 
občany. A protože se od té doby podařilo posunout 
tento záměr o velký kus dopředu, tak nastala ta 
správná chvíle, abychom si o vestecké komunitní 
zahradě řekli víc.

Venku sice vládne zima a zahrady jsou 
uloženy k zimnímu spánku, ale jaro při-
jde již brzy a my chceme být na novou 
sezonu připraveni. Protože na jaře naší 
komunitní zahradu již otevřeme pěsti-
telům! 

Co je to komunitní zahrada, 

k čemu slouží a komu je určena?

Nejdříve trochu historie. První komunit-
ní zahrady začaly ve světě vznikat již na 
konci 19. století zejména proto, aby lidé 
ve městech měli dostatek čerstvých 
plodin i  v  dobách hospodářské krize. 
Ve Velké Británii vznikaly první měst-
ské nebo komunitní zahrady v souvis-
losti s  masivním přílivem obyvatel do 
měst a řada z nich se dodnes zachova-
la ve formě okrasných zahrad. V celé 
kontinentální Evropě začaly vznikat no-

vodobé komunitní zahrady teprve před 
několika desítkami let. V České repub-
lice měly dlouhou tradici jednak školní 
zahrady, určené pro edukaci žáků, ale 
také masové zahrádkářské osady, kte-
ré ale svojí původně produkční funk-
ci často změnily na funkci rekreační. 
V rámci rozvoje městské infrastruktury 
pak mnoho těchto kolonií zaniklo. Co 
však zůstalo, je zájem lidí vypěstovat 
si vlastní zeleninu, ovoce, a nebo tře-
ba bylinky. Ne snad proto, že by neby-
lo možné tyto zemědělské produkty 
zakoupit celoročně v  obchodech, ale 
zejména proto, že stále více z nás se 
zajímá o kvalitu potravin, které konzu-
mujeme. Mnozí lidé se zajímají obecně 
o ekologii, o smysl kompostování biolo-
gického odpadu a celkově o udržitelný 
životní styl. Ne každý na to ovšem má 
k dispozici vlastní vhodné prostory. 
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Lipová, Ve Stromkách a Máchova, nad 
nově vybudovanými garážemi. Od 
jara 2024, kdy bude zahájen její pro-
voz, bude mít nejen funkci pěstební, 
ale také funkci setkávací, protože sou-
částí zahrady jsou společné prostory 
a zázemí, kde si budou moci členové 
a sousedé posedět a uspořádat sou-
sedské akce. V každé správné komu-

nitní zahradě se totiž pěstují nejen 

plodiny, ale také sousedské vztahy. 
A tento cíl jsme si stanovili i my.

Naše komunitní zahrada bude nabízet 

občanům obce Vestec k celoročnímu 

Z obce

Komunitních zahrad dnes v České re-
publice funguje více než 150, přičemž 
mnoho z nich je v Praze, zejména ve 
vnitroblocích činžovních domů, na síd-
lištích, u škol, a nebo poblíž obchod-
ních nebo komerčních center. Některé 
tyto zahrady vybudovaly nadnárodní 
fi rmy, jiné provozují malé spolky zalo-
žené místními dobrovolníky. 

Komunitní zahrada Vestec

Provozovatelem a  majitelem Komu-
nitní zahrady Vestec je obec Vestec 
a najdete ji na pozemku mezi ulicemi 
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pronájmu vyvýšené záhony o  plo-

še 1x2 m vč. zeminy. Pěstitelé budou 
moci současně využívat i  kompletní 

zázemí zahrady s  WC, kuchyňkou, 
skladem nářadí, krytou pergolou, 
venkovní posezení s ohništěm, a také 
možnost konzumace plodin pěstova-

ných ve společných prostorách za-
hrady. Vysadili jsme zde např. rybíz 
černý i  červený, kanadskou borůvku, 
maliník, ostružiník, jahodník, vinnou 
révu, celou řadu bylin a  také ovocné 
stromy, jako např. jedlou jeřabinu, mo-
rušovník, mišpuli, jabloň nebo slivoň. 
Péče o  celou zahradu a  její zázemí 
bude v rukou jejích členů. 

Naším zájmem není uzavřít tento pro-
stor výhradně pro malou skupinu ob-

čanů, kteří zde budou pěstovat svoje 
plodiny. Plánujeme v  rámci zahrady 
organizovat nejen sousedská setká-
vání, ale také semináře a workshopy 
na téma pěstování plodin, kde vám 
odborníci poradí a pomůžou s různý-
mi nejasnostmi. Zkušenější pěstitelé 
se mohou podělit o svoje zkušenosti 
a radosti. Do organizování akcí pořá-
daných v rámci zahrady budou zapo-
jeni ti členové, kteří o to sami projeví 
zájem.

Jak se stát členem komunitní 

zahrady Vestec?

Žádosti o členství budou k dispozici od 
konce ledna v podatelně a na webo-
vých stránkách obce a  bude možné 
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jící se komunitní zahrady jsou již dnes 
veřejně k  dispozici na facebookovém 
profi lu www.facebook.com/Komunitni-
ZahradaVestec

Máte-li jakékoliv dotazy, můžete psát 
na náš e-mail: zahrada@vestec.cz, rádi 
vám odpovíme.

Těšíme se na viděnou v  Komunitní 
zahradě Vestec!

Roman Fritschka 
správce komunitní zahrady

Z obce

je doručit do konce února. Poplatek 

za pronájem jednoho vyvýšeného 

záhonu v  roce 2024 byl radou obce 
stanoven na 1000 Kč + vratná záloha 

100 Kč na vstupní čip. Pokud to poča-
sí dovolí, rádi bychom před ukončením 
přijímání žádostí zorganizovali i  den 

otevřených dveří, abyste si mohli pro-
hlédnout prostory zahrady a zeptat se 
na vše, co vás zajímá. V  prvním kole 
je připraveno k  pěstování 22 záhonů 
a platí pravidlo, že každý občan si může 
pronajmout jen jeden vyvýšený záhon. 
V  případě většího zájmu, budou dal-
ší záhony doplněny během jara, popř. 
bude mezi uchazeči losováno. Poté, co 
úspěšní žadatelé uhradí poplatek za 
roční pronájem záhonu, budou pozvá-
ni na schůzku se správcem zahrady, na 
které obdrží další důležité provozní in-
formace a bude jim přidělen vstupní čip 
a  konkrétní záhon. Zahájení pěstební 
sezony zahrady bude záviset na počasí, 
nicméně předpokládáme, že nejpozdě-
ji v průběhu dubna již bude Komunitní 
zahrada Vestec plnit svoji funkci.

Kde se dozvíte více informací?

Všechny důležité informace o  tom-
to projektu jsou k  dispozici na webu 
obce, v sekci Volný čas. Zde naleznete 
nejen odpovědi na nejčastější otázky, 
ale také důležité dokumenty jako je 
provozní řád, ceník nebo odkaz na for-
mulář žádosti o členství. Aktuality týka-

https://facebook.com/KomunitniZahradaVestec
https://facebook.com/KomunitniZahradaVestec
mailto:zahrada@vestec.cz
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SENATORIUM VESTEC
otevře již v březnu
Na úvod je třeba říct, že název Senatorium vychází 
ze slova senior, či z latinského slova Senex. Jde 
o obchodní značku zdravotnických zařízení, která 
evokuje to, že se zde doléčují zejména starší pacienti. 
Provozovatelem tohoto nestátního zdravotnického 
zařízení je společnost Senatorium Vestec a.s. ze 
skupiny PHF Senatorium a.s.. Informace o tomto 
moderním zdravotnickém zařízení dlouhodobé 
ošetřovatelské péče, které se v ulici Ke Školce staví 
od léta loňského roku, nám poskytla jeho ředitelka 
Mgr. Kateřina Látalová, MBA. 

Naše zdravotnické zařízení bude za-
jišťovat komplexní lůžkovou ošet-
řovatelskou péči, která bude vždy 
individuálně přizpůsobená na konkrét-
ní potřeby pacientů. Sídlíme v klidném 
prostředí, v  blízkosti Vesteckého ryb-
níka s  vlastní zahradou určenou pro 
naše pacienty a jejich návštěvy. Posta-
vili jsme zcela novou budovu a provoz 
plánujeme zahájit v březnu 2024. Dis-
ponujeme výhradně dvoulůžkovými 
pokoji s vlastním přístupem do sociální-
ho zázemí. Všechny pokoje jsou kom-
pletně vybaveny moderními, elektricky 
polohovatelnými lůžky s  antidekubit-
ními matracemi, televizorem, lednicí 
a  přístupem k  wi-fi . Teplotní komfort 
každého pokoje pak zajišťují m.j. i  cent-
rálně ovladatelné venkovní žaluzie.

Pro koho je Senatorium určeno 

Naše zařízení je primárně určeno pro 
pacienty vyžadující dlouhodobou ošet-
řovatelskou péči. Přijímáni budou pře-
devším pacienti z  lůžka akutní péče, 
ale k  přijetí může pacienta doporučit 
i jeho praktický lékař. Zajišťujeme tedy 
péči o stabilizované pacienty v rekon-
valescenci, po operacích, úrazech 
a těžkých onemocněních, kterým jejich 
zdravotní stav neumožňuje pobyt v do-
mácím prostředí. Rozhodnutí o  přijetí 
pacientů probíhá na základě písemné 
žádosti potvrzené ošetřujícím lékařem 
(v  nemocnici nebo praktickým léka-
řem) a následného schválení vedoucím 
lékařem Senatoria v  závislosti na na-
plnění kapacity zařízení. Písemnou žá-
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Komerční prezentace

dost lze nalézt na webových stránkách 
www.senatorium.cz/vestec. O  délce 
pobytu v  našem zařízení rozhoduje 
vždy zdravotní stav pacienta, zpravidla 
by neměl přesáhnout tři měsíce. 

Co všechno je pro 

pacienty připraveno

Pacientům poskytujeme plnohodnot-
nou celodenní stravu dle dietního reži-
mu a pravidelný pitný režim. Přestože 
nejsme rehabilitační zařízení, pracuje 
v našem týmu kvalifi kovaný tým fyzio-
terapeutů, ergoterapeutů a  aktivizač-
ních pracovníků. Rehabilitace probíhá 
dle kapacit týmu a s ohledem na potře-
by pacientů v pracovních dnech a za-
měřuje se zejména na polohování, 

nácvik chůze, skupinová cvičení, pro-
cvičovaní kognitivních funkcí a nácvik 
soběstačnosti. Našim cílem je stabilizo-
vat zdravotní stav pacientů, dosáhnout 
co největšího rozvoje soběstačnosti při 
návratu do domácího prostředí. Chce-
me pacienty podpořit a umožnit jim co 
nejkvalitnější život. 

Kolik bude pobyt v Senatoriu stát

Poskytované zdravotní a  ošetřovatel-
ské služby jsou plně hrazeny z  veřej-
ného zdravotního pojištění. Doplňkové 
služby jsou hrazeny za každý jednotlivý 
den pobytu (více na www.senatorium.
cz) Můžeme nabídnout i služby kadeř-
níka nebo služby administrativního 
charakteru. Snažíme se, aby součástí 
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léčebného režimu byly i  další doplň-
kové služby jako např. canisterapie 
a aktivizace pacientů spojená se spo-
lečenskými aktivitami aj. 

Kdo se bude o pacienty starat

Náš tým je tvořen odborníky z  řad 
lékařů, všeobecných a  praktických 
sester, ošetřovatelských pracovníků, 
fyzioterapeutů, ergoterapeutů a  zdra-
votně sociálních pracovnic. Erudovaný 
zdravotnický personál, který zde bude 
působit, čerpá ze zkušeností našich 
partnerských zařízení v Brně, Ostravě 
a Frýdku-Místku. Rádi do našeho týmu 
přivítáme další kolegy a kolegyně, kteří 
by se chtěli podílet na péči o naše pa-
cienty. V případě zájmu je možné nás 
kontaktovat na e-mail: personalni@se-
natorium.cz

Hlavní prioritou našeho týmu je posky-
tování vysoce kvalitní zdravotní péče 
provázené především zájmem a úctou 

k  pacientům i  rodinným příslušníkům. 
Chceme, aby pacienti, ale i zaměstnan-
ci byli u nás spokojeni. Naším cílem je 
uspokojit individuální potřeby každého 
pacienta a  prostřednictvím nácviku 
soběstačnosti jim pomoci při jejich ná-
vratu do rodinného prostředí. 

KONTAKTY

www.senatorium.cz/vestec
info.vestec@senatorium.cz

www.facebook.com/senatoriumprahavestec
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Úspěch mladé vědkyně 
z BIOCEVu 
Kateřina Rohlenová z centra BIOCEV získala Cenu 
Neuron 2023 za výzkum komunikace nádorových 
buněk.

Mgr. Kateřina Rohlenová, Ph.D. z Bio-
technologického ústavu AV ČR v cent-
ru BIOCEV Vestec je laureátkou Ceny 
Neuron 2023 pro nadějné vědce 
v oboru medicína. Nadace Neuron na 
podporu vědy udělila 15. října Ceny 
Neuron 2023 nejlepším českým věd-
kyním a  vědcům. Během slavnostní-
ho večera převzalo prestižní ocenění 
sedm nadějných vědeckých talentů, 
přičemž hned čtyři ceny si odnesly 

vědkyně. To je nejvyšší počet oceně-
ných žen za celou dobu udílení cen.

Co vás na oblasti, kterou 

zkoumáte, nejvíc „fascinuje“?

Jak nesmírně složitým systémem je 
lidské tělo, obzvlášť v případě, kdy se 
v  něm vytvoří nádor. Metabolismus, 
kterým se zabýváme, se liší v různých 
buněčných typech a  v  různých orgá-

Z obce
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nech; rakovinné a nerakovinné buňky 
spolu komunikují, a to vše je propoje-
né krví. Z hlediska metabolismu dnes 
víme poměrně dobře, co se děje uvnitř 
buněk, ale dosud víme velmi málo 
o tom, jak jsou jednotlivé buňky zapo-
jené do celého složitého systému inte-
rakcí. Věřím, že když tomuto systému 
porozumíme, umožní nám to vyřešit 
mnoho záhad.

Výzkum byl vždycky vaší 

volbou číslo jedna?

Výzkum byla a je moje první volba. Na 
vědě mě nejvíc baví to, že neustále sto-
jíme před novými výzvami, snažíme se 

řešit otázky, na které nikdo nezná od-
pověď, a  dokonce ty otázky musíme 
nejdříve vymyslet a pojmenovat. A  to 
je pro mě fascinující. Dává nám to svo-
bodu, ale také velkou zodpovědnost. 
Umět se správně ptát a vidět, kde jsou 
neznámé v našem vědění, je velmi slo-
žité a důležité. Ačkoliv věřím, že existu-
jí i další naplňující povolání, pro mě je 
věda oblast, která nemůže omrzet a ni-
kdy nezevšední.

Jak vypadá vaše pracoviště?

Moje laboratoř je v  moderním vědec-
kém centru, kousek za Prahou. Tím, 
že jsme nejmladší skupina, která na 
našem ústavu vznikla, nezbyla na mě 
vlastní kancelář. Svoji kancelář tak sdí-
lím spolu s pěti lidmi z mé skupiny. Je 
to dynamické prostředí.

Která křižovatka pro 

vás byla zásadní?

Na největší křižovatce jsem stála bě-
hem své postdoktorské stáže v Belgii, 
kdy jsem si uvědomila, že bych chtěla 
mít vlastní vědeckou skupinu. Hledat 
odpovědi na vědecké otázky, které si 
kladu já a můj tým, takovým způsobem 
a metodami, které považujeme za nej-
lepší a  nejzajímavější. Dlouho jsem si 
nebyla jistá, jestli to zvládnu. Podaří se 
mi takovou pozici získat, dokážu získat 
fi nance na výzkum, budu umět vést 
tým lidí? Pošťouchnutí přišlo od mého 
tehdejšího vedoucího laboratoře, Pe-
tera Carmelieta. Během jednoho z na-
šich rozhovorů jsem si uvědomila, že 
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Z obce

ačkoliv já pochybuji, on mi v tom věří. 
A pak mi zpětně došlo, že velká část 
práce, kterou jsem měla za úkol v jeho 
laboratoři, mě postupně na tuhle roli 
připravovala.

Kdy se vám ve vědeckém životě 

vyplavilo nejvíc endorfi nů?

Snažím se, aby se mi endorfi ny vypla-
vovaly postupně a  rovnoměrně. Pro-

blém se situacemi, kdy člověk o něco 
velmi dlouho usiluje, ale pak se to 
nakonec povede, je v  tom, že radost 
a  endorfi ny mají krátkou životnost. 
Když prvotní radost opadne, člověk 
si často uvědomí, že další výzvy jsou 
ještě náročnější. V určitý moment jsem 
se proto rozhodla přestat se upínat na 
konkrétní cíle, ale užívat si celý proces, 
celou cestu. Radost a endorfi ny si pak 
člověk užívá průběžně.

Co by vám nejvíc usnadnilo 

vaši vědeckou práci?

Kdybych mohla mít jedno přání, které 
by mi zásadně usnadnilo mou práci, 
pak bych si přála méně administrativy 
a více důvěry ve smyslu zdrojů na delší 
období, což by mi umožnilo zabývat se 
těmi nejzajímavějšími vědeckými otáz-
kami.

Kterou superschopnost 

byste si přála?

Dokázat jasně vidět a  pojmenovat ty 
nejzajímavější otázky a dokázat odlišit 
“pojmy od dojmů”.

Zdroj: NF Neuron
Foto: AV ČR

Ve stejný týden jako Kateřina obdržel významné 
vědecké ocenění také její manžel Jakub Roh-
lena (Cena předsedy Grantové agentury ČR)
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Během prvních tréninkových měsíců 
jsme připravili již přes 22 choreografi í, 
ve kterých vystupuje 85 členů od před-
školních dětí až po členy rodičovského 
Happy týmu. K samotnému mažoretko-

vému sportu, ve kterém budeme soutě-
žit s batonem (hůlkou) a nově s náčiním 
pom (třáseň), se v  letošním roce za-
měřujeme i na gymnastiku a  scénický 
tanec. Pro každou choreografi i také 

Vestecké mažoretky 
se chystají na novou 
sezonu 
Mažoretky Sympa TJ Viktoria dokončují přípravy 
na začátek soutěžní sezony 2024. 
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Sport

připravujeme originální a nápadité kos-
týmy, které jsou šité na míru z přibližně 
100 metrů látky a  ozdobené více než 
5000 kamínky.

Nové choreografi e jsme již představili 
17. prosince na vánočním vystoupení 
klubu, kde sklidily velký úspěch. Další 
akce čekají mažoretky začátkem břez-
na, kdy se zúčastníme první nepostu-
pové soutěže tohoto roku v  Dolních 
Beřkovicích, ze které jsme si v loňském 
roce přivezly pět medailových umístě-
ní. Soutěžní sezonu v národní asociaci 
CMA poté zahájíme během prvního 
víkendu v  dubnu, kdy budeme v  Po-
děbradech soutěžit o  postupy na se-
mifi nále v  České Lípě a  fi nálové kolo 
v Hradci Králové. 

Rády bychom v  letošním roce zopa-
kovaly úspěšnou loňskou sezonu, ve 
které se nám podařilo probojovat na 
mistrovství České republiky s  devíti 
choreografi emi. Zároveň nás čeká vel-
ká výzva v podobě postupu na mistrov-
ství Evropy mezinárodní asociace MWF, 
které se po šesti letech vrací do České 
republiky. Největším snem je však mis-
trovství světa v Jihoafrické republice na 
konci září letošního roku. 
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Senioři v Muzeu 
čokolády Choco-Story 
Ve středu 15. 11. 2023 navštívili vestečtí 
senioři Muzeum čokolády. Nebylo to 
poprvé. Již před deseti lety zavítal náš 
spolek do ulic starého města pražského, 
kde v malé čokoládové expozici měli 
účastníci možnost se seznámit s celým 
příběhem kakaových bobů od prvopočátku 
až do fi nální podoby.

Čokoládová story má svůj začátek 
na americkém kontinentě, na úze-
mí dnešního Mexika, v čase tři tisíce 
roků zpět. Díky Kolumbovi a zámoř-
ským objevům doputovala z  mexic-
kých plantáží kultura kakaovníku až 
do Evropy. Od té doby ještě uplynulo 
mnoho času, než tyto hnědé plody 
tropického stromu docestovaly přes 
tovární linky až na naše stoly ve své 
sladké formě.

Současné soukromé muzeum čoko-
lády v  Celetné ulici patří do meziná-
rodní sítě Choco-Story, kterou v  roce 
2018 otevřela česko-belgická rodinná 
společnost Chocotopia v  historickém 
domě. Už před tím zde jmenovaná 
společnost vystavovala voskové fi gu-
ríny Musée Grévin. 

Co nám exkurze nabídla, 

co jsme si odtud odnesli.

Zavítali jsme do nejstarší pražské 
čtvrtě, která se výrazně zapsala do 
českých dějin. Dověděli jsme se 
všechno, co jsme si kdy přáli vědět 
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o  čokoládě. Obdivovali jsme téměř 
všemi smysly sladké produkty, které 
pocházejí z  plodů kakaovníku. Mohli 
jsme si posedět u  kávy s  populárním 
Vladimírem Menšíkem, vyfotit se tře-
ba s  císařovnou Marii Terezií či jinou 
celebritou. Sdíleli jsme čas s voskový-
mi fi gurínami, které zde byly ponechá-
ny z  předešlé expozice. Místo živého 
průvodce na nás promluvila moderní 
technika. Mohli jsme si zvolit audioprů-
vodce, který ovládal i  více jazyků 
a  vyslechnout si informace v  té části 
expozice, kde jsme se nacházeli. Na 
závěr jsme si mohli v  prodejně, která 
uzavírá prohlídkový okruh, koupit čo-
koládový výrobek a odnést si jej jako 
sladký suvenýr domů. 

Ještě malý dodatek fotografi i z muzea: 
Kde jinde než v  Muzeu čokolády se 
mohl pan Jan Král cítit jako král nebo 
vládce sedící na mayském trůnu? 

Dne 4. 12. se naši senioři vypravili 
k sousedům – do Drážďan na vánoční 
trh. Snímek vpravo dole dokumentuje 
vánoční náladu. 

 SVS

Senioři
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Prostor pro:
Ladislava Jiráka, 
stoletého občana Vestce
V pondělí 25. prosince 2023 oslavil pan Ladislav 
Jirák 100. narozeniny a je nyní nejstarším občanem 
Vestce. Panu Jirákovi gratulujeme, přejeme mu 
hodně zdraví a dostatek, jemu pověstné, dobré 
nálady. Těší nás, že se stále zajímá o dění v obci 
a děkujeme mu, že se s námi podělil o vzpomínky 
na dětství, počátky fi rmy Jiva-Jirák i na Vestec. 

Vzpomínky na tatínka 

a počátek fi rmy 

Můj tatínek Václav Jirák (narozený 
v  roce 1898) koupil ve Vestci poze-
mek od paní Paškové. To byla babička 
Zdeňka Paška, což byl první statek za 
hospodou. Paní Pašková měla tři syny, 

manžel jí brzo zemřel a  ona byla na 
celý ten statek a polnosti sama, sama 
je obhospodařovala a pak pomalu roz-
prodávala. Tatínek ten pozemek koupil 
ve 30. letech, já si pamatuju, jak jsem 
si tam hrával s malým vozíčkem. Když 
tatínek koupil pozemek a postavil dům, 
tak už plánoval, že si tu postaví dílnu. 
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Prostor pro

Byl podnikavý už od doby, kdy se za-
čal učit strojním zámečníkem u  fi rmy 
Kaliba, kde pak pracoval. Byla to na 
tehdejší dobu hodně pokroková fi rma, 
v republice jedna z mála, která se za-
bývala vybavením kuchyňských provo-
zů. Dodávala technologie pro cukráře 
a  pekaře nejen do Československa, 
ale i do Jugoslávie a Rumunska. Tam 
tatínek získal velkou a  nenahraditel-
nou praxi řemeslnou. V roce 1935 od 
fi rmy Kaliba odešel a osamostatnil se. 
Pamatuju si přesně ten večer, to byl 
červenec, kdy přivezl první stroje z ně-
jakého vyřazovacího střediska. Tatínek 
si uměl se vším poradit, a tak začal vy-
rábět zařízení pro cukrářské a  pekař-
ské fi rmy. 

I  já jsem se začal učit strojní řemeslo, 
tatínek mě k tomu měl, abych se vyučil, 
tak jsem chodil do odborné pokračo-
vací školy do Košíř. Pamatuju si, že tam 
vedle školy byla výroba fi rmy Hervert, 
to byla příbuzná výroba té naší, děla-
li hlavně kamna – to bylo v době, kdy 
už tu byli Němci. I  my jsme dodávali 
fi rmě Hervert určité součástky, když to 
potřebovala. Ale převážně jsme měli 
velkovýrobu pecí pro cukráře i pro spo-
třebitele obce Vestce i okolí. Tenkrát si 
pamatuju, jak jsme pro mlýn Na Kocan-
dě udělali mlynáři a stárkovi dva veliké 
dvoutroubové sporáky a  oni nám za 
to dávali mouku. Tu jsme mohli dávat 
zase lidem nebo dodavatelům, kteří 
nám dodávali materiál. To byla taková 
doba. Táta byl velice prozíravý a dobrý 
odborník. Vím například, že na Václa-
váku byla cukrárna, o kousek dál pak 
kavárna. Tatínek se znal s  majitelem 
a k nim dávali naše výrobky jako pro-
totypy na přezkoušení, abychom znali 
výsledky před tím, než jsme je dali do 
výroby. 

Do školy v Jesenici a v Kunraticích

Jako děti jsme chodili do obecné školy 
v Jesenici u Prahy, tam se chodilo po 
Průhoně, ale my jsme chodili místy, 
kde je dnes ulice Ve Stromkách. Silnice 
byly hrozná, žádný asfalt, žádné chod-
níky, alespoň autoprovoz byl mírný. 
Každé ráno a  odpoledne odtud vozili 
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mléko do mlékárny do Prahy. Cestá-
řem byl tady tenkrát pan Vocetka ze 
Zdiměřic. Ten vždycky ráno přijel s ko-
lečkem a  lopatou a  spravoval cesty. 
Škola v Jesenici měla pět tříd, byl tam 
velice přísný řídicí učitel Čermák. Mým 
oblíbeným učitelem byl pan Uhlík, byl 
to virtuos na housle a chodil po skon-
čení vyučování hrát do orchestru do 
Prahy. Já jsem měl hudbu rád. Vždycky 
když jsem přišel ke strejdovi, který hrál 
na klarinet a saxofon, tak jsem vždycky 
říkal: „Strejdo, zahrajte mě,“ a on vždyc-
ky sáhnul pro klarinet a zahrál mi.

Do Jesenice jsme chodili až do páté 
třídy. Já jsem pak chodil čtyři roky do 
Masarykovy měšťanské školy, kterou 
otevřeli 1. září roku 1935 v Kunraticích. 
Nastoupil jsem tam v  roce 1939, když 
k  nám vstoupili Němci. Do této školy 
v Kunraticích chodili kromě dětí z Vest-
ce také děti z  Jesenice, Písnice, He-
rinku a  z  Libuše. Byla to krásná škola 
a my jsme se museli k ní umět chovat, 

byli tam velice přísní učitelé. Do školy 
jsme jezdili na kolech, autobus byl pro 
nás drahý. Pamatuju si, že obilí bývalo 
tak vysoké, že když jsem jel na kole, 
tak jsem nebyl přes to obilí ani vidět. 
Po skončení této školy jsem se šel učit 
strojním zámečníkem, to bylo v odbor-
né pokračovací škole v  Košířích, dva 
roky jsem pak chodil do státní průmys-
lové školy v Chomutově a pak dva roky 
v Praze v Betlémské ulici, to už bylo po 
válce. 

Vzpomínání na statky, hospody 

a řemesla ve Vestci

Začal bych od hospody U  Klimešů, 
tam byl vedle statek U Pašků (č. 10). 
No a  hospoda u  pana Klimše, jak 
se říkávalo, to byla taková lido-
vá česká hospůdka, kde se konaly 
všechny akce, které ve Vestci pro-
bíhaly. Vždycky se tam odehrávala 
pouť a posvícení, tak pěkná. To bylo 
tak něco krásného, hrála tam hudba 
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Hotového z Radějovic, a když na tom 
víc záleželo, tak tam hrála hudba Vaš-
ka Zemana. Václav Zeman spolupra-
coval s  Jaromírem Vejvodou, který 
složil polku Škoda lásky a Vašek Ze-
man ji pak otextoval. To byli vojenští 
kapelníci, a u té kapely Vaška Zema-
na hrál tatínkův mladší bratr Antonín 
na klarinet a  na saxofon. Antonín 
si mimochodem zařídil ševcovskou 
dílnu a  dělal pro celou obec ševce. 
Bydlel u rybníka. U Klimšů také měli 
šatnu vestečtí sportovci – převlékali 
se v místě, kterému se říkalo porážka, 

kde se zabíjela prasata. I já jsem hrá-
val fotbal. Tam jsme se převlíkli a od-
tamtud jsme chodili na hřiště. 

No ale k  těm statkům. Kdybychom 
postupovali od hospody jako naho-
ru, tak tam byl po levé straně statek 
nějaké Severoameričanky (č. 11), kte-
rý asi pak propadl státu nebo jak to 
bylo, pak tam byla traktorová stani-
ce. Pak byl další statek u  Skřivanů 
(č. 12), pan Skřivan a jejich syn Jarda 
také podporovali vestecké fotbalisty. 
Další byl statek u Hrubých (č. 13), pan 

Prostor pro

Z webu fi rmy JIVA-JIRÁK:

Václav Jirák založil v roce 1935 vlastní fi rmu a orientoval se na výrobu cukrářských pecí a plechových či 
smaltovaných kamen. To byl produkt, který nesměl chybět v žádné domácnosti. Václav Jirák záhy přivedl 
do fi rmy svého syna Ladislava a dílnu vyměnili za menší výrobní halu. Netrvalo dlouho, zemi ovládla válka 
a pár let po jejím ukončení přišlo znárodnění. Čtyřicet let zde pak hospodařila fi rma Komex, která byla 

státním podnikem.

Po revoluci v  roce 1989 přišla možnost navrácení majetku původním majitelům, čehož rodina využila 
a Ladislav Jirák se svými syny převzal fi rmu do soukromého vlastnictví. Dnes již čtvrtá generace rodiny 
Jiráků vyrábí nerezové zařízení pro různá odvětví. Výrobky fi rmy dnes zdobí nejen prostory bank, hotelů, 

restaurací, nemocnic, ale třeba zázemí letiště, nebo i vybavení věznic.
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doktor Hrubý byl právník a  měl na 
starosti celý okres Jílové. Na statku 
měl správce pana Korbela, který řídil 
veškeré zemědělství. K  tomu stat-
ku brzy koupil traktor, mláticí stroje 
i veškeré zemědělské vybavení, a tak 
ten statek byl takový velevážený. No 
a pak byl statek u Havlíčků (č. 17), to 
je tam naproti dnešnímu Tradimexu. 
To bylo z jedné strany. Na druhé stra-
ně byl statek u Šimečků (č. 1), pak byl 
statek pana Škorpy (č. 6), dnes je na 

něm napsáno Nerez. Pak byl další 
barák (č. 5), ten podle tatínka obhos-
podařoval Žid Freimut, který vyku-
poval obilí od zemědělců a prodával. 
Vedle něj byl význačný statek pana 
Dobiáše (č.  4), který ho pak prodal 
panu Preiningerovi, tam byla i  parní 
mlékárna (foto str. 26). Významnou 
osobou Vestce byl Jarda Jandečka, 
obecní kovář. U něho si všichni sedlá-
ci zabezpečovali různé opravy a pře-
zouvání koní. Tam jsme se jako kluci 
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Prostor pro

vždycky chodívali dívat, jak se koně 
kovají, zajímaly nás ty měchy. A  syn 
pana Jandečky s námi hrával fotbal. 

Další statky byly Na Šátalce, na stat-
ku U Vojtěchovských (č. 18) byla na 
dvoře taková stodola, kde přepřa-
hala pošta, když se jezdilo Praha 
– Vídeň, dál se pak přepřahalo do 
dalších povozů až u Benešova. Ne-
daleko od Vojtěchovských byl statek 
U  Habětínových (č. 20). Nedaleko 
od nich bydlel poslanec Národního 
shromáždění Československé re-
publiky za Československou stranu 
národně socialistickou Václav Mi-
kuláš, který převzal zemědělskou 
usedlost po rodičích (č. 79). 

Vestec byla převážně zemědělská, 
bylo tu hodně statků, v  některých 
byli zaměstnaní i  lidi ze Slovenska – 
chlapi u koní, ženy jako služebné. Ale 

byli tu i domkáři a různí řemeslníci. Už 
jsem zmiňoval ševce Antonína Jiráka 
a  kováře pana Jandečku, ale byl tu 
také kolář pan Burša. Dole od rybní-
ka byl krejčí pan Müller, měli jsme tu 
i  holiče a  různé obchody. Například 
tu měl obchod pan Diviš, ten pražil 
a  prodával vlastní kávu. To bylo ve 
statku č. 5, co byl žid Freimut. Pak tu 
byl naproti nám obchod Zita a Na Šá-
talce byl koloniál, taková malá prodej-
nička Polánecký. 

Hospody tu byly tenkrát dvě. Jedna 
ve vsi U Klimešů a druhá Na Šátalce, 
u Vojtěchovských. To byl velice starý 
statek, kde se i přepřahalo. Hospo-
dě se říkalo Na Šátalce, lidi co jezdili 
z Prahy, mohli jít rovnou do hospody. 
Byla velice stará, stropy malované, 
s kulečníkem i  sálem, kde byly tan-
covačky. Tady i  U  Klimešů bývalo 
často veselo. 
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Změna názvu, jak bylo uvedeno v mi-
nulém čísle VL, byla provázena reorga-
nizací výroby, tedy ať už v přičleňování 
nebo naopak osamostatňování někte-
rých organizací. Např. 1. ledna 1968 
byla k podniku přičleněna státně-hos-
podářská organizace KOVOTEP, pod-
nik hlavního města Prahy zabývající 
se výrobou zlatého a stříbrného zboží. 
Od 1. října 1968 se osamostatnil závod 
Velvary.

Poněkud složitější je jmenovat jed-
notlivé provozy produkující rozsáhlý 
sortiment výrobků. Možná výstižněj-
ší bude, když představím, jaké pro-
fese se v  podniku uplatnily. Závod 
vyžadoval vysoce kvalifi kované, spe-
cializované a  spolupracující kolekti-
vy pracovníků. Z  široké škály profesí 
uvedu především hutnická, chemic-
ká a  strojírenská povolání. Takže 

SAFINA potřebovala hutníky, valcíře, 
taviče, lisaře a  drátotažce. V  chemic-
kém odvětví chemiky a  galvanizéry. 
Svoje uplatnění zde našli zámečníci, 
soustružníci, frézaři, nástrojaři. V  ne-
poslední řadě tkalci kovových tkanin, 
zlatníci a šperkaři.

O tom, co je hlavní náplní společnosti.

Abych si vytvořila nějaký přehled 
a  mohla o  podniku psát zasvěceněji, 
využila jsem k  tomu publikaci o  SA-
FINĚ, která vyšla k  jejímu 25. výročí. 
Sedmnáct stránek brožury, včetně ka-
pitoly o  šperkařství a  výrobě klenotů, 
široce popisuje, co se za plotem a zdmi 
významného podniku v minulém století 
dělo. Poslední část publikace nese ná-
zev ”péče o pracující”. A tady musím vý-
klad rozšířit. Zdůrazním např., že péče 
o zdraví byla zajištěna prostřednictvím 
závodního lékaře a zubaře. Pracující ro-
diče mohli využít pro své malé ratolesti 
školku v Jesenici, všichni rádi a hojně 
využívali pěti rekreačních zařízení, pod-
le toho jaké roční období právě probí-
halo. Školákům nabízel podnik pobyt 
na letním táboře. Fungovala i výměnná 
rekreace v zahraničí. Nezapomínalo se 
na vzdělání mladé generace a doškolo-
vání těch, kteří už byli začleněni do pra-
covního procesu.

SAFINA 
... pokračování článku 
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Historie obce

Pro vestecké měl podnik velký význam, 
jelikož od jeho počátku v  padesátých 
letech až do roku 1990 nabízel obrov-
skou pracovní příležitost. Je pravdou, že 
z Vestce a Šátalky zde pracovaly celé 
rodiny. Továrna poskytovala práci nejen 
místním, ale i mnoha lidem z okolí. Míst-
ní chodili do SAFINY většinou pěšky. 
Pamatuji si dobře, že každé ráno před 
půl sedmou, v pracovní den, jsme mohli 
sledovat zástupy vesteckých podél stát-
ní silnice lemované topoly. Jejich kroky 
směřovaly do práce. Další zaměstnan-
ce SAFINY, např. ze Zdiměřic, Osnice 
a  Průhonic dopravoval autobus (pravi-
delná linka), který měl jízdní řád upraven 
podle pracovní doby podniku. 

Mnozí z nás si vzpomenou na státní au-
tobus vypravovaný z Prahy - Pankráce 
v 15 h. Ten jako jediný zajížděl do cen-
tra Vestce, projížděl obcí a dále pokra-
čoval do Zdiměřic a Osnice. V ten čas 
se vždy krátce po 15. h vyhrnuly z vrat 
podniku davy zaměstnanců. Směřovaly 

k nástupním ostrůvkům autobusů - na 
pravé i na levé straně vozovky. Ta byla 
v těch časech méně frekventovaná než 
dnes. Odtud autobusy vracely zaměst-
nance do svých blízkých, ale i odlehlej-
ších domovů (Jesenice, Psáry, Jílové, 
Horní Jirčany, Želivec, Těptín a na opač-
nou stranu do Kunratic, Prahy).

Dovolím si malé přirovnání. SAFINA 
znamenala pro zaměstnance a pro kraj 
tolik, co Škodovka pro Plzeňáky.

V devadesátých letech vyšla nová pu-
blikace o  SAFINĚ a.s., doplněná ba-
revnými fotografi emi, SAFINA, Drahé 
kovy, Vysokotavitelné kovy, Neželezné 
kovy. V úvodu se dočteme, že podnik 
je tradičním výrobcem materiálů z dra-
hých kovů. Byl založen v  roce 1950 
a v  roce 1992 přeměněn na akciovou 
společnost. Nachází se 3,5 km od Pra-
hy a zaměstnává 450 zaměstnanců.

Brožura ve svém obsahu především 
podrobně informuje o tom, co je hlavní 
náplní činnosti společnosti, tedy výro-
ba, přepracování odpadů s  obsahem 
drahých kovů a  jejich rafi nace, výkup 
a  přepracování odpadů všeho druhu 
s obsahem drahých kovů, prodej a dis-
tribuce výrobků. 

Blanka Pašková
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Čertovské odpoledne 

Video z akce naleznete zde:

https://vestec.cz/udalosti/videa/
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Rozsvícení 
vánočního stromu

Fotogalerie
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Firma AGA PLYNSERVIS s.r.o. přijme
Servisního technika plynových kotlů

Popis práce :
Čištění a seřízení plynových kotlů 
(veškeré zkoušky zajis  me)
Komunikace se zákazníky

Nabízíme:
Stálé zaměstnání na plný i částečný úvazek
Pravidelná mzda + stravenkový paušál 
+ penzijní připojištění

Požadujeme:
Řidičský průkaz skupiny B
Samostatnost a odpovědnost
Uživatelská znalost PC (tablet)

Informace: ludmila.hruba@agaservis.cz, jiri.hruby@agaservis.cz, tel.: 777 769 698

Objednací termíny nabídneme dle Vašich potřeb.

Přistupujeme ke každé klientce individuálně a s citlivou péčí.

Využíváme nejmodernější diagnostické vybavení.

Předáme Vám zprávu ihned po vyšetření.

Vyšetřujeme všechny ženy bez ohledu 
na věk, bydliště, pojištění a národnost.

Objednání + 420 775 13 11 11
nebo online na
www.buprague.cz
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Prostor pro
Miroslava Dvořáka, zastupitele obce
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